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Membrane permeability:

• The permeability of the plasma membrane to different substances varies.

• The hydrophobic interior of the plasma membrane allows nonpolar molecules to
rapidly pass through, but prevents passage of ions and large, uncharged polar molecules.

• Because water and urea are small polar molecules that have no overall charge, they can
move from one gap (small gaps appear in the hydrophobic environment of the
membrane’s interior) to another until they have crossed the membrane without any
assistance.

• Transmembrane proteins that act as channels and carriers (very selective) increase the
plasma membrane’s permeability to a variety of ions and uncharged polar molecules
(need assistance).



 اندب نوهو ،ةداFا بسح فلتخت ةيذافنلا هنإ فرعن اندبو يمز4بلا ءاشغلا ةيذافن نع يكحن اندب
 يمز4بلا ءاشغلا هنإ امب :)nonpolar( ةيبطقلا ريغ داوFا يف أدبنو مسق نم رثكأ ىلإ داوFا مسقن
 تاعرسب نكل هل4خ نم اهعيمج ةيبطقلا ريغ داوFا رورمب حمسيس هنإف lipid bilayer نع ةرابع وه
 ةيبطقلا ريغ داوFا نم عرسأ لكشب رمتس مجحلا ةريغص ةيبطقلا ريغ داوFاف ،مجحلا بسح ةفلتخم
 ةجاحلا يعدتسي امم ةريبكلا ةيبطقلا ريغ داوFا رورم ةيلمع عيرستل جاتحن دق انهو .مجحلا ةريبك
 .integral proteinsلاك ةلقان تاونق ىلا

 h يتلاو مجحلا ةريغص ةيبطقلا داوFا رورمب ءاشغلا حمسيف :)polar( ةيبطقلا داوملل ةبسنلاب امأ
 ءاشغلا نم ةيلخادلا ةقبطلا يف ادًج ةريغص تاغارف دوجول كلذو ايرويلاو ءاFا لثم ةنحش يأ لمحت
 .ءاشغلل ىرخoا ةهجلا نم جرخت ىتح رخn غارف نم لقنتتف
 ةجاحلا نود ربعت نأ ليحتسFا نمف ةنوحشFا ةيبطقلا داوFا وأ مجحلا ةريبك ةيبطقلا داوFاو
.ةلقان تانيتوربل



Gradients across the Plasma Membrane:

• A concentration gradient is a difference in the concentration of a chemical from
one place to another, such as from the inside to the outside of the plasma
membrane. A substance will move “downhill,” from where it is more
concentrated to where it is less concentrated, to reach equilibrium.

• The plasma membrane also creates a difference in the distribution of positively
and negatively charged ions between the two sides of the plasma membrane.



Eزم بالبداية نوضح مصطلح gradient: وبشكل عام هو انحدار لكن %ا نحكي عن النقل رح نقسم ا%وضوع ٣ 
أقسام: 

1. Noncharged sabstances: concentration gradient
بمعنى %ا نحكي عن انتقال ا%واد غير ا%شحونة فهي تنتقل فقط حسب تركيزها وبالوضع الطبيعي تنتقل 

down concentratin gradient أي من التركيز اZعلى للتركيز اZقل 
2. Charged eaual concentration sabstances: electrical gradient

وهنا نقصد انتقال ا%واد ا%شحونة متساوية التركيز فيتم اEنتقال حسب الشحنة بحيث تكون الشحنة داخل 
الخلية سالبة وخارج الخلية موجب

3. Charged unequal concentraion sabstances: electrochemical gradient 
هون منحكي عن ا%واد ا%شحونة مع اختeف التركيز، ما منقدر ننقل هاي ا%واد حسب التركيز فقط أو حسب 

الشحنة فقط، لذا تنتقل ا%واد حسب التركيز والشحنات معًا

وهذه العملية تتم jحداث التوازن بالخeيا



Gradients across the Plasma Membrane:

• The difference in electrical charges between
two regions constitutes an electrical
gradient. This termed the membrane
potential. A positively charged substance
will tend to move toward a negatively
charged area, and a negatively charged
substance will tend to move toward a
positively charged area.

• The combined influence of the concentration
gradient and the electrical gradient on
movement of a particular ion is referred to
as its electrochemical gradient.

اخت2ف الشحنة داخل وخارج الخلية 
بعمل عندي فرق كهربائي لذا رح تنتقل 
الشحات كما وضحنا بالس2يد السابق 
Oحداث التوازن



- Substances generally move across cellular membranes via transport processes
that can be classified as passive or active, depending on whether they require
cellular energy.

- In passive processes, a substance moves down its concentration or electrical
gradient to cross the membrane using only its own kinetic energy (energy of
motion).

- In active processes, cellular energy (in the form of adenosine triphosphate
(ATP)) is used to drive the substance “uphill” against its concentration or
electrical gradient.

TRANSPORT ACROSS THE
PLASMA MEMBRANE



 يسيئر لكشب قرطلا هذه مسّقُتو لقنلل قرط ةدع ل4خ نم نوكي اي4خلا ةيشغأ ربع داو'ا لاقتنا
 :Vعون ىلا ةقاطلل اهتجاح بسح

1. Passive Transport ( طيسبلا راشتنWا ):
 ةنحشلا نوكت ثيحب يعيبطلا بسح تانحشلا لقتنتو لق[ل ىلع\ا زيكرتلا نم يعيبط لكشب لقتني
 W هنإف يعيبط لكشب ثدحي لاقتنWا ن\و ةيلخلا لخاد ةبجو'ا ةنحشلاو ةيلخلا جراخ ةبلاسلا
طقف ةيكرحلا هتقاط ىلع دمتعيو ةيجراخ ةقاط ي\ جاتحي

2. Active Transport ( طشنلا لقنلا ): 
 سكع ةلاح هذهو زيكرت ىلع[ل زيكرت لق\ا نم يأ اهزيكرت سكع داو'ا لقنت لقنلا نم ةقيرطلا هذه
 ةيلمع متت ىتح ATP تائيزج ىلإ جاتحي طشنلا لقنلا يلاتلابو ةقاط دوجوب Wا متت W اذل ةعيبطلا
 لقنلا



Another way that some substances may enter and leave cells is an
active process in which tiny, spherical membrane sacs referred to as
vesicles are used. Examples include endocytosis, in which vesicles
detach from the plasma membrane while bringing materials into a
cell, and exocytosis, the merging of vesicles with the plasma
membrane to release materials from the cell.

TRANSPORT ACROSS THE
PLASMA MEMBRANE



 طشنلا لقنلا ل;خ نم ةيلخلا ىلإو نم داو1ا لاقتن+ ىرخ)ا قرطلا نم  
 سايكأ ل;خ نم Mتلمعلا Mتاه متتو يولخلا زارفGاو ةمعلبلاّ يتيلمع امه
 ةيلخلا ىلإ اهلاخدG داو1ا معلبت اهنا ثيح ،ت;صيوح ىمست ةيورك ةيئاشغ
 جراخل داو1ا ق;طإ ةلاح يف يمز;بلا ءاشغلا عم ت;صيوحلا هذه لصتت وأ
 .ةيلخلا

 اهدحول يمز;بلا ءاشغلا روبع عيطتست + يتلا داو1ا لقنل يسيئر لكشب متتو
 لقان طسوك ت;صيوحلاك ةقيرط مادختس+ جاتحنف ريبكلا اهمجح ببسب
 داو1ا هذهل



- Diffusion is a passive process in which the random mixing of particles
(solutes, the dissolved substances, and the solvent) in a solution occurs
because of the particles’ kinetic energy.

- If a particular solute is present in high concentration in one area of a
solution and in low concentration in another area, solute molecules will
diffuse toward the area of lower concentration—they move down their
concentration gradient (the solution after diffusion is said to be at
equilibrium).

PASSIVE PROCESSES



 طقف داوملل ةيكرحلا ةقاطلا ىلع دمتعت يتلا لقنلا قرطلا ىدحا وه ةدا'ا راشتنا
 ةبيذ'او ةبئاذلا داو'ا جمدل مدختستو ةقاطلا نم يجراخ ردصم يG ةجاحلا نود
 .لولح'ا لخاد

 `ب ةبئاذلا داو'ا زيكرتب ف\تخا دوجو دنع متت اهنإف راشتنXا ةيلمعل احًيضوت
 لقGا زيكرتلا ةقطن' ىلعGا زيكرتلا ةقطنم نم داو'ا هذه لقتنتف ،`تفلتخم `تقطنم
 `تقطن'ا `ب نزاوت ةلاح يف لولح'ا حبصي ةيلمعلا هذه دعبو



- Substances may also diffuse through a membrane, if the membrane is permeable to them.
Several factors influence the diffusion rate of substances across plasma membranes:

1. Steepness of the concentration gradient (the greater the difference in concentration between the two
sides of the membrane, the higher is the rate of diffusion).

2. Temperature (the higher the temperature, the faster the rate of diffusion).

3. Mass of the diffusing substance (the larger the mass of the diffusing particle, the slower its
diffusion rate).

4. Surface area (the larger the membrane surface area available for diffusion, the faster is the diffusion
rate).

5. Diffusion distance (The greater the distance over which diffusion must occur, the longer it takes).

PASSIVE PROCESSES



 ىلعو ،ً*وأ ءاشغلا ةيذافن ىدم ىلع دمتعي اذه نكل ءاشغ ل1خ نم راشتن*ا ثدحي نكمم
 :اًيناث ةيلاتلا لماوعلا
 ةعرس ديزت زيكرتلا يف قرفلا داز املكف ،ءاشغلا يّبناج ىلع زيكرتلا يف قرفلا .١
نازتXل لوصولل راشتن*ا
 راشتن*ا ةعرس ديزت ،ةرارحلا ةجرد تداز املك :ةرارحلا ةجرد .٢
 ةعرسلا تلق ةلتكلا تداز املكف راشتن*ا ةعرس عم ةيسكع اهراشتنا دار^ا ةدا^ا ةلتك .٣
 ةكرحلا ةعرس نم للقت وأ قيعت ةلتكلا ةدايزف يح نئاك وأ مسج يأ ىلع قبطني كلذو
 عرسا لكشب راشتن*ا ةيلمع متت ،راشتن1ل ةحات^ا حطسلا ةحاسم تداز املك .٤
 راشتن*ا ةيلمع قرغتستس ،اهحطس ىلع ةدا^ا راشتنا دار^ا ةفاس^ا تداز املكو .٥
لوطأ اًتقو



1- Simple diffusion

a substance moves across the lipid 
bilayer of the plasma membrane 
without the help of membrane 

transport proteins

DIFFUSION

2- Facilitated diffusion

channel-mediated facilitated 
diffusion, and carrier-mediated 

facilitated diffusion

A substance moves across the 
lipid bilayer aided by a channel 

protein or a carrier protein

A يحتاج مساعدة أي بروتينات ناقلة عبر الغشاء الب$زمي

يحتاج مساعدة أي بروتينات ناقلة عبر الغشاء الب$زمي

Types of facilitated 
diffusion



Examples of simple diffusion
Nonpolar, hydrophobic molecules include oxygen, carbon dioxide, and
nitrogen gases; fatty acids; steroids; and fat-soluble vitamins (A, D, E, and
K) as well as small, uncharged polar molecules such as water, urea, and
small alcohols.

Examples of facilitated diffusion
Too polar or highly charged solutes.

DIFFUSION



1. Channel- mediated facilitated diffusion

 Most membrane channels are ion channels integral transmembrane
proteins that allow passage of small, inorganic ions that are too
hydrophilic to penetrate the nonpolar interior of the lipid bilayer.

 Some gated channels randomly alternate between the open and closed
positions; others are regulated by chemical or electrical changes inside
and outside the cell. When the gates of a channel are open, ions diffuse
into or out of cells, down their electrochemical gradients.

FACILITATED DIFFUSION



 • النوع اBول من أنواع ا;نتشار ا8سهل هو ا;نتشار ا8سهل بواسطة القنوات الغشائة والتي تتمثل 
بالIntegral Proteins، وتستخدم هنا لتسمع بعبور ا8واد ا;يونية الصغيرة غير العضوية والي 

تعد محبة للماء بشكل كبير مما يجعلها غير قادرة على ا8رور من وسط الغشاء البUزمي الذي 
يتكون بشكل أساسي من طبقة ثنائية من الدهون.

• بعض القنوات الغشائية تفُتح وتُغلق بشكل عشوائي، بينما البعض اgخر يتم تنظيمه من خUل 
التغيرات الكيميائية والكهربائية داخل وخارج الخلية. وعندما تفتح هذه القنوات أبوابها تنتشر اBيونات 

من وإلى الخUيا باتجاه التركيز الكهروكيميائي اBقل qحداث التوازن داخل الخلية.



2. Carrier- mediated facilitated diffusion

 The solute binds more often to the carrier on the side of the membrane with a higher
concentration of solute and is released on the other side after the carrier undergoes a
change in shape.

 Once the concentration is the same on both sides of the membrane, solute molecules
bind to the carrier on the cytosolic side and move out to the extracellular fluid.

 Substances that move across the plasma membrane by carrier mediated facilitated
diffusion include glucose, fructose, galactose, and some vitamins.

FACILITATED DIFFUSION



• الطريقة اBخرى للنقل ا=سهل تتم من خ6ل نواقل تتواجد على جانب الغشاء تحتوي على 
تراكيز عالية من ا=واد الذائبة، وبالتالي حتى تتمكن من إجراء التوازن يتم إط6ق هذه ا=واد 

للجهة اBخرى من الغشاء بعد أن يغيّ الناقل في شكله حتى تتم عملية نقل ا=واد بنجاح 
وبا=ستوى ا=طلوب.

• بمجرد أن يصبح التركيز متساوي على جانبي الغشاء، ترتبط الجزيئات ا=ذابة بالناقل على 
الجانب الخلوي وتنتقل إلى السائل خارج الخلية.

• والسكريات وبعض أنواع الفيتامm أمثلة على مواد تنتقل من خ6ل هذه النواقل الغشائية.



- Osmosis is a type of diffusion that occurs only when a membrane is
permeable to water but is not permeable to certain solutes.

- In living systems, the solvent is water, which moves by osmosis across
plasma membranes from an area of higher water concentration to an
area of lower water concentration. In other words, water moves
through a selectively permeable membrane from an area of lower
solute concentration to an area of higher solute concentration.

OSMOSIS



 اهلقنتو ،ءا5ا لقنب ةصتخم ةيزومس)ا ةيصاخلا •
 تقولا سفنب نكلو ءاملل ةذفن5ا ةيشغ)ا ربع طقف
 نزاوت لتخي Q ىتح ةبئاذلا داو5ا ضعبل ةذفنم ريغ
.ةيزومس)ا ةيصاخلا هحلصت يتلا حSم)ا

 بيذ5ا وه ءا5ا ةيحلا تانئاكلا ةزهجأ يفو •
 انه فدهلاو ،ةيزومس)ا ةيصاخلا ربع لقتنيو
 ربع ءا5ا لقتنت يلاتلابو نزاوتلا ثادحإ اضًيأ
 زيكرتل يلاعلا ءا5ا زيكرت نم اهل ةذفن5ا ةيشغ)ا
 باذ5ا زيكرت نم لقتنت اهنأ ينعي اذهو لقأ ءا5ا
 ىلع)ا باذ5ا زيكرتل لق)ا

 كتين ص-خإ امًئاد ركذت
 تنأب ىلاعت 7 كتسارد يف

 اضًيأ اهيلع روجأم

!



- Any solution in which a cell maintains its normal shape and volume is an isotonic
solution. The concentrations of solutes that cannot cross the plasma membrane are
the same on both sides of the membrane in this solution.

- A different situation results if the cells are placed in a hypotonic solution, a solution
that has lower concentration of solutes than the cytosol inside the cells. In this case,
water molecules enter the cells faster than they leave, causing the cells to swell and
eventually to burst (lysis).

OSMOSIS



- A hypertonic solution has a higher concentration of solutes than does the cytosol
inside cells. In such a solution, water molecules move out of the cells faster than
they enter, causing the cells to shrink. Such shrinkage of cells is called crenation.

OSMOSIS



بدنا نتعرف على أنواع ا3حاليل التي قد توجد فيها الخ#يا: 
1. Isotonic Solution:
وهو محلول نسبة ا3ذاب فيه تساوي تسبة ا3ذاب في الخلية وبالتالي G يتم تبادل ا3اء أو ا@م#ح 

وتبقى بوضعها الطبيعي
2. Hypotonic Solution 
وهو ا3حلول الذي يحتوي على نسبة مذاب أقل من تلك ا3وجودة داخل الخلية، وبالتالي تركيز ا3ذاب 

أكبر بالخلية اذا ينتقل ا3اء الى داخل الخلية مما يسبب انتفاخها وانفجارها ومن ثم تحللها
3. Hypertonic Solution: 
وهو ا3حلول الذي يحتوي على نسبة مذاب أعلى من تلك ا3وجودة داخل الخلية، وبالتالي تركيز ا3ذاب 
أقل بالخلية اذا ينتقل ا3اء الى خارج الخلية مما يسبب في انكماشها 



- Two sources of cellular energy can be used to drive active transport:
1. Energy obtained from hydrolysis of adenosine triphosphate (ATP) is the
source in primary active transport.

2. Energy stored in an ionic concentration gradient is the source in
secondary active transport.

- Carrier proteins that mediate primary active transport are often called
pumps.

ACTIVE PROCESSES



 :ردصم نم رثكا اهلا ةقاطلا ياهو ةقاط جاتحب ديكأف طشنلا لقنلا نع يكحن ا!•
  يساسFا طشنلا لقنلا ىمسيو طشنلا لقنلل يساسFا ردص!ا ربتعيو ATP ةقاطلا تائيزج للحت وه لوFا ردص!ا )١
 لقنلا ىمسيو طشنلا لقنلل يوناثلا ردص!ا اذه ربتعيو ينويFا زيكرتلا يف ةنزخ!ا ةقاطلا وه يناثلا ردص!او )٢
 يوناثلا طشنلا
 طقف ةقاطلا ردصم وه امهنيب ف]تخYاو

 ىلع لقنلا نم عونلا اذه ةجاحل ةيمستلا ببس دوعيو تاخضم ىمست طشنلا لقنلا ةيلمع يف ةلقانلا تانيتوربلا •
همامتa ةقاطلا نم ردصم

> Primary active transport: antiporter: 
antiporters داو!ا هيف ىمستو ضعبلا اهضعب هاجتا سكع داو!ا كرحتت هيفو

> Secondary active transport: symport: 
 symporters داو!ا هيف اهمستو هاجتYا سفنب داو!ا هيف كرحتت



- The most prevalent primary active transport mechanism expels sodium ions from cells and brings
potassium ions in (sodium–potassium pump). All cells have thousands of sodium–potassium pumps
in their plasma membranes.

ACTIVE PROCESSES



ACTIVE PROCESSES



 .ةيلخ لك لخاد فIJاب دجاوتت يلاو مويساتوب - مويدوصلا تاخضم يه اي7خلا لخاد طشنلا لقنلا ىلع ةلثم)ا رهشأ نم
 .ةيلخلا جراخ مويدوصلا تانويأ جارخإو ةيلخلا لخاد مويساتوبلا تانويأ لاخدإ يساسأ لكشب اهتفيظو
 لباقم مويساتوب يّنويأ لاخد_ دوعي كلذ يف ببسلاو ةبجوم نوكت ةيلخلا جراخو ةبلاس نوكت ةيلخلا لخاد ةيئاهنلا ةنحشلا
.مويدوص تانويأ ٣ جارخإ

 :ةيلاتلا تاوطخلا عبتت ةيلمعلا هذه مامتإ ةيلI احًيضوت •
 ةقاطلا نم ءيزج عم مويدوص تانويأ ٣ـب لصتتو ةيلخلل ةيلخادلا ةهجلا نم ةينوي)ا ةخضlا حتفت )١
 نوكتي ةقاطلا ءيزج( ةخضlاب ةلصتم تافسوفلا تاعومجم نم ةدحاو ةرذ اكًرات ةخضlا نع ةقاطلا ءيزج لصفني )٢
 ةيلخادلا ةهجلا نم اهباب قلغب اهل حمسي امم  )يزوبير ركس ،ةينيجورتين ةدعاق ،ةيتافسوف تاعومجم ٣ نم
جورخلاب مويدوصلا تانوي) حمسي امم ةيلخلل ةيجراخلا ةهجلا نم هحتفو
 حتفو ةيجراخلا ةهجلا ق7غ_ دوعت مث نمو اهلخادل مويساتوبلا يّنويأ لابقتسJ ةدعتسم ةخضlا نوكت ةلحرlا هذه يف )٣
 اهب ةلصتم ةيتافسوف ةعومجم رخآ نع ةخضlا لاصفنإ ل7خ نم مويساتوبلا لاخد_ ةيلخلا نم ةيلخادلا ةهجلا

 اهجراخ ةبجوlاو ةيلخلا لخاد ةبلاسلا ةنحشلل انلصو دق نوكن اذهبو



- During endocytosis, materials move into a cell in a vesicle formed from the plasma
membrane.

- In exocytosis, materials move out of a cell by the fusion with the plasma membrane
of vesicles formed inside the cell.

- Both endocytosis and exocytosis require energy supplied by ATP. Thus, transport
in vesicles is an active process.

- The three types of endocytosis:

1. Receptor-mediated endocytosis.

2. Phagocytosis.

3. Bulk-phase endocytosis.

TRANSPORT IN VESICLES

النقل عن طريق الحويص"ت إما يكون للداخل من خ"ل 
التقام اGواد أو للخارج من خ"ل اBفراز الخلوي وك"هما 

يحتاج طاقة Bتمام العملية وبالتالي النقل من خ"ل 
الحوصي"ت يعتبر من أنواع النقل النشط لحاجتها للطاقة

والتقام اGواد يتم من خ"ل ٣ أنواع سنناقشها في 
الصفحات القليلة القادمة



- Cells take up cholesterol-
containing low-density
lipoproteins (LDLs),
transferrin (an iron-
transporting protein in
the blood), some
vitamins, antibodies, and
certain hormones by
receptor-mediated
endocytosis.

RECEPTOR-MEDIATED 
ENDOCYTOSIS

حفظ ا0واد الي تدخل الخلية من 
خ5ل ا?تقام بواسطة مستقب5ت



تدخل اAواد اAذكورة أع"ه للخلية عن طريق ا1لتقام بواسطة مستقب"ت 
تتواجد على سطح الخلية، بحيث تتحد اAواد مع هذه اAستقب"ت وتدخل 
للخلية على شكل حويص"ت مغلفة ببروتT الك"رتT، والذي ينفصل عن 
الحويصلة حتى يسمح للمواد الي تحتاجها الخلية بالدخول. أما بقية 

اAواد التي 1 تحتاجها الخلية فتخرج من خ"ل عملية الفراز الخلوي لتعود 
.(extracellular fluid) الى السائل الخارجي

اذا وصلت لهون وعليك 
ص3ة لسا ما صليتها 
قوم صلي وكمّل !



- Phagocytosis is a form of endocytosis in which the cell engulfs large
solid particles, such as worn-out cells, whole bacteria, or viruses.

- Two main types of phagocytes are macrophages, located in many
body tissues, and neutrophils, a type of white blood cell.

PHAGOCYTOSIS



PHAGOCYTOSIS

- Any undigested materials in the
phagosome remain indefinitely in a
vesicle called a residual body. The
residual bodies are then either secreted
by the cell via exocytosis or they remain
stored in the cell.



 ،ايريتكب ،ةلكاهت5ا ايFخلاك ةبلصلا ةريبكلا داو5ا مهتلت ثيح ،ةيلخلا لخاد ىلا داو5ا ماقتلا قرط ىدحإ يه ةمعلبلا •
 .تاسوريف وأ
 وأ رثاكتلا عيطتست O ةلحر5 لصت دقف ةيويحلا اهفئاظو لكب موقت نا عيطتست O اهنأ ةكلاهت5ا ايFخلاب دوصق5او*
. اهيف ماسقنOا

:ةعلابلا ايFخلا نم \عون كانهو •
1. Macrophages 

 يف دجاوتتو كلذل مسجلا ةجاح بسح اهليلحت وأ داو5ا ةمعلب يف ةصصختم ،ةزيامتم ،مجحلا ةريبك ايFخ يهو
مجسلا ةجسنأ

2. Neutrophils 
 ءاضيبلا مدلا ايFخ عاونأ نم عون يهو
 تناك نا اهريمدتو هل ةمجاه5ا داو5ا ةمعلب ىلع هدعاسي وهف اضًيأ يعان5ا زاهجلل مهم ايFخلا نم \عونلا نيذه لمع*
مسجلل ةرضم

 يتلاو ،تFضفلا تFصيوح اهيمسن دق تFصيوح لخاد ىقبت علابلا لخاد ةموضهم ريغ ىقبت يلا داوملل ةبسنلاب امأ •
.ةيلخلا لخاد اهب ظفتحت وأ ةيلخلا جراخ ىلإ داو5ا هذه زرفت



- Bulk-phase endocytosis is a form of
endocytosis in which tiny droplets of
extracellular fluid are taken up (all solutes
dissolved in the extracellular fluid are
brought into the cell.).

- No receptor proteins are involved.

- Bulk-phase endocytosis occurs in most
cells, especially absorptive cells in the
intestines and kidneys.

- The resulting smaller molecules leave the
lysosome to be used elsewhere in the cell.

BULK-PHASE ENDOCYTOSIS 
(PINOCYTOSIS)



•وباللغة العربية قد نصف هذا النوع من ا@لتقام بأنه التقام كل شيء، بحيث إدخال قطرات قليلة من 
السائل خارج الخلية ومن خTله يتم إدخال كل اQواد الذائبة فيه إلى الخلية. 

• و@ نحتاج هنا إلى أي مستقبTت بروتينية

• وهذا النوع من اbلتقام يحدث في معظم أنواع الخTيا، وخصوصً الخTيا ا@متصاصية كاQوجودة في 
اgمعاء والكليتl، فاgمعاء تمتص كل ما يدخل لجسم اbنسان وتتخلص من اgجزاء غير اQفيدة حتى يتم 
طرحها خارج الجسم. وبالنسبة للكليتl فتعمل على اعادة امتصاص اQواد الغذائية من الدم وتتخلص 
من الفضTت والسوائل الزائدة عن حاجة الجسم لتكمل مسارها في الجهاز البولي حتى تُطرح خارج 

الجسم.

• وعندما نتحدث عن امتصاص الخTيا للمواء الذائبة في السائل الخارجي فإن هذه اQواد تدخل عبر 
الجسيمات اQحللة (lysosomes) ليتم هضهمها هناك ومن ثم تخرج من الجسيمات اQحللة ليتم 

استخدامها وا@ستفادة منها في أي مكان داخل الخلية 



- In contrast with endocytosis, which brings materials into a cell, exocytosis
releases materials from a cell.

- All cells carry out exocytosis, but it is especially important in two types of cells:
(1) secretory cells that liberate digestive enzymes, hormones, mucus, or other
secretions and (2) nerve cells that release substances called neurotransmitters.

EXOCYTOSIS



• بالتزامن مع ا*لتقام التي تدُخل ا5واد الى الخلية، تقوم عملية ا*فراز الخلوي 
بإخراج ا5واد خارج الخلية 

• جميع الخلية تقوم بعملية ا*فراز الخلوي، تعد عملية ا*فراز الخلوي مهمة جدًا في 
نوعK من الخJيا: 

١) في خJيا اVفراز الي تطلق انزيمات الهضم، الهرمونات، مخاط وغيرها من ا*فرازات
٢) الخJيا العصبية الي تفرز ما يسمى بالناقJت العصبية 

هانت ضايل آخر س$يدين !



- In some cases, wastes are also released by exocytosis. During exocytosis,
membrane-enclosed vesicles called secretory vesicles form inside the cell, fuse
with the plasma membrane, and release their contents into the extracellular
fluid.

EXOCYTOSIS

Segments of the plasma
membrane lost through
endocytosis are recovered or
recycled by exocytosis. The
balance between endocytosis
and exocytosis keeps the
surface area of a cell’s plasma
membrane relatively constant.



•قد تتخلص عملية ا0فراز الخلوي في بعض الحا0ت من فض*ت الخ*يا، وذلك من 
خ*ل حويص*ت تدعى حويص*ت ا0فراز، تتصل بالغشاء الب*زمي ومن ثم تفرغ 

محتوياتها في السائل الخلوي الخارجي.

• اثناء عملية ا0لتقام قد يفقد الغشاء الب*زمي جزء من مساحة سطحه، وبالتالي اذا 
استمرت عملية ا0لتقام دون اي عملية معاكسة تُحدث توازن قد يتسبب ذلك في تهالك 

الغشاء وبالتالي تهالك الخلية. ولهذا السبب فإن عمليتيّ ا0لتقام وا0فراز الخولي عمليتان 
متكام*تان، فما يفقده الغشاء من مساحة سطحه اثناء التقلم اhواد تستعيده الخلية من 

خ*ل ا0فراز الخلوي، وهو ما يحافظ على ثباتية مساحة السطح للغشاء الب*زمي



- Vesicles undergo endocytosis on one side of a cell, move across the cell, and then
undergo exocytosis on the opposite side.

- Transcytosis occurs most often across the endothelial cells that line blood vessels
and is a means for materials to move between blood plasma and interstitial fluid.

- For instance, when a woman is pregnant, some of her antibodies cross the placenta
into the fetal circulation via transcytosis.

TRANSCYTOSIS



•مصطلح الـTranscytosis يعني حدوث عملتيّ ا.لتقام وا.فراز خلوي، بحيث 
تحدث عملية ا.لتقام على الجهة ا.ولى من الخلية وتعبر اJواد داخل الخلية حتى يتم 

افرازها خلويًا من الجهة اQخرى. 

•وعادةً ما تحدث هذه العملية في الخVيا التي تبطن اQوعية الدموية وهذا يعني ان 
اJواد تتحرك ب] بVزما الدم والسائل الخلوي الداخلي. 

•فمثVً عندما تكون اJرأة حامل، تعبر بعض أجسامها اJضادة اJشيمة إلى الدورة 
الدموية للجن] عن طريق حدوث عملتي ا.لتقام وا.فراز الخلوي.



THANK YOU
AMJADZ@HU.EDU.JO

أحلى س*يد في ا$ادة !


